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Høns, insekter og 
planter skal gøre 

Kildevæld til en mere 
grøn skole
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Politikerne gør ikke nok 
for havet og dens liv

Politikerne har ikke nok 
fokus på affaldssortering

Politikerne snakker for meget om klimaet, men gør for lidt

Plastik i havet skader 
både dyr og miljø, og 
politikerne skal hjæl-
pe med at gøre noget 
ved det. 

Læserbrev
Af Mille Brams Hansen

Jeg husker en gang, hvor 
jeg var på stranden, og jeg 
så nogle folk grille. Da de 
var færdige, tog de bare 
alt deres skrald og kastede 
det på jorden. Det var bare 
ikke fair for miljøet, og jeg 
synes, der skal gøres noget 
så folk stopper med at gøre 
sådan noget. Og det skal 
politikerne gøre.

Plastik i havene er nem-
lig dårligt. Det synes jeg, 
fordi det er dårligt for mil-
jøet og for dyrene. Mange 
dyr dør på grund af plastik, 

og vi skal gøre noget ved 
det, før det er for sent. 

Det er synd for dyrene, 
at de kommer til skade 
på grund af vores plastik-
brug. Plastik dræber over 
100.000 fugle og hav-
pattedyr om året, ifølge 
hjemmesiden faktalink.
dk, og det syntes jeg er alt 
for mange. Der dør også så 
mange fisk, at det er umu-
ligt at vide hvor mange. 

Jeg synes, at regeringen 
skal sætte mere fokus på 
havet og dyrene, der lever 
der. Jeg synes ikke, at der 
bliver gjort nok for havet. 
Om nogle år er der nok 
ikke så mange fisk og dyr, 
som der plejede at være, og 
det skyldes for eksempel 
plastik og forurening. 

Der er kommet mere 
fokus på affaldssor-
tering, men der er 
stadig en masse ting, 
politikerne kan gøre 
for, at det skal være 
bedre. 

Læserbrev
Af Freja Bach Bellens 
 
Affaldssortering er noget, 
som ikke nok mennesker 
gør. Det hjælper miljøet 
at sortere sit skrald, så det 
er mærkeligt, at ikke alle 
gør det. Affaldssortering 
hjælper med, at der ikke 
kommer så meget CO2 ud i 
verden. 

Det er ikke overalt i 
verden, at der er affaldssor-
tering. I USA er der en mas-
se affald, der ikke bliver 

sorteret. Der er omkring 
292.4 millioner tons affald 
i USA. Dog er det kun 25 
millioner af det der bliver 
genbrugt, hvilket næsten 
ikke er noget. 

I Danmark har vi mere 
styr på affaldssortering end 
i USA, men jeg tror, at der 
stadig en lang vej endnu. 
Jeg synes, at kommunen 
og politikerne skal sæt-
te endnu mere fokus på 
affaldssortering, end de al-
lerede har. Jeg kunne godt 
tænke mig, at politikerne 
gjorde, så vi havde flere 
forskellige skraldespande 
i vores boliger, så alle kan 
sortere det skrald, man har 
derhjemme. Ligesom dem 
man har i ens gård. Der 
skal være tegn på dem, så 
man kan huske, hvad der 
er til hvad. Det ville nok 
være en ret stor hjælp.

Politiker taler altid 
om, hvordan de skal 
ændre klimaet, men 
de gør ikke nok.  

Læserbrev
Af Julian Klingenberg 
Barfod 

Der bliver udledt mere og 
mere CO2 i verden, og selv 
om der er mange, der prø-
ver at gøre noget godt for 
klimaet, er der også man-
ge, der synes, at verdens 
ledere ikke gør nok for 
klimaet. Det er jeg enig i. 

Jeg synes for eksempel, 
at lande skal bruge mere 
tid og flere penge på at 
forske på en bedre måde at 
lave strøm. De kunne også 

lave mere offentlig trans-
port. 

USA’s præsident Joe 

Biden har ikke gjort noget 
endnu. Det synes jeg er 
ekstremt ironisk for et stort 

og stærkt land som USA, 
at de ikke kan rydde op 
efter sig selv. USA udleder 
næsten fem milliarder ton 
CO2 om året. 

På den mere menneske-
lige side er der mennesker, 
der ikke har nok penge til 
for eksempel at spise grønt 
eller donere til fonde og 
mere. 

Vi er så langt inde i 
global opvarmning, at det 
er for sent at gøre noget 
stort ved det. De lande, der 
bliver ramt hårdt, er også 
mange af de fattige lande, 
så der er mange i disse 
lande, der ikke har et hus, 
fordi det er blevet ødelagt 
af klimaet. 

LÆSERBREVE

  
Faktaboks:  
Hvem udleder meget CO2?

Grafen her fra 2018 er lavet af globalis.dk 
og viser de fem lande, der udleder mest 
C02. 
Land   Ton CO2 (2018) 
Kina   10,31 milliarder 
USA   4,98 milliarder 
Indien   2,43 milliarder 
Rusland   1,61 milliarder 
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Skolebladet er lavet af 6.B på Kildevældsskolen i uge 40 og 41 i 2021. Chefredaktør: Noura Abarkane

Ny ide til grøn skole på 
Østerbro: Børn skal lære 
andre børn om klimaet Grønnere 

madpakke 
giver grønnere 
hverdag

Af Therese Gerson Fjordbak-
Trier, Mariam Mahmoud 
Atie og Asta Luna Kragh 
Kaspersen

Der er ingen planter 
på Christine Beyers 
kontor, men hun 

ville gerne have en grønnere 
skole. På vej op til hendes 
kontor kan man se en masse 
planter, som 0. klasserne 
også har plantet. Og de plan-
ter er netop en del af Grøn 
Skole.  

Vi spørger hende, hvorfor 
hun gerne vil have en grøn-
nere skole. 

»Det vil jeg rigtig gerne 
for vores fremtid, og det 
vil jeg for, at I som unge 
mennesker kan lære at passe 
godt på miljøet og naturen,« 
siger Christine Beyer, der er 
afdelingsleder på Kildevæld-
skolen. 

»Jeg synes, det kunne 
være en god ide at kunne få 
nogle miniambassadører, 
altså elever på skolen som 
kan fortælle andre elever 
om, hvorfor Grøn Skole er 
vigtigt, og hvorfor det bety-
der så meget for mig og alle 
andre her på skolen,« siger 
Christine Beyer. Hun synes, 
det er vigtigt med natur, og 
det er også derfor, skolen har 
fået lånehøns. 

»Vi vil gerne have mere 
affaldssortering rundt i alle 
klasserne. Vi skal være end-
nu bedre til at sortere papir.« 

 
– Hvordan hjælper projekt 
Grøn Skole skolen? 

»Hvis vi kan spare på vand 
og el og sortere vores affald, 
så betyder det jo noget for 
miljøet,« siger hun. 

 
– Hvad gør du selv for 
klimaet? 

»Jeg tænker over, hvor 
meget kød jeg spiser, og især 
hvor meget oksekød jeg spi-
ser, og jeg cykler på arbejde 

og prøver at spare på vandet 
og sæben. Jeg tænker også 
over ikke at flyve for meget, 
og så husker jeg tit at slukke 
lyset efter mig,« siger hun. 

Der er ikke planter på 
hendes kontor, fordi hun 
skal have et nyt kontor. Men 
på hendes nye kontor regner 
vi med, at der vil være flere 
planter. 

Det er mange forskellige 
personer, der står bag ideen 
om Grøn Skole – både lærer-
ne og skolebestyrelsen. Også 
andre skoler har snakket om 
det. 

»Der var jo også nogle 
tanker på andre skoler, så 
det er ikke en hel fremmed 
ide,« siger Christine Beyer. 

Af My Brams Hansen, 
Sebastian Santos Poulsen 
og Velina Nordengaard 
Kundelov

På Kildevældsskolen 
har vi ikke madord-
ning endnu. Eleverne 

har selv deres madpakke 
med, og derfor kan skolen 
ikke styre, hvad børnene 
har med hjemmefra. Når 
børn får mad med hjemme-
fra, er der høj sandsynlig-
hed for, at maden ikke er 
særlig grøn. Vi har i klassen 
set eksempler på ikke så 
grønne madpakker, som for 
eksempel hvidt brød med 
nutella, som er pakket ind 
i sølvpapir. Derfor har vi 
ringet til Stefan Bruse thor 
Straten fra CONCITO, Dan-
marks grønne tænketank, 
for at få mere at vide om 
det her emne. 

»Der er mange måder, 
man kan gøre ens mad-
pakke grønnere på,« siger 
projektlederen Stefan Stra-
ten. Han siger, at man for 
eksempel kan udskifte ko 

og får med falafel eller fisk. 
Eller putte flere grøntsager 
i sin mad. Eller spise mere 
lokalt. 

»Derfor vælger nogle 
skoler at lave madordnin-
ger for at sørge for, at bør-
nene får sund og grøn mad 
til frokost. Så er det en køk-
kendame, der sørger for, at 
eleverne bliver mætte, men 
også at de spiser grønt og 
gør noget godt for miljøet. 
Derfor er det en god ide, at 
skoler får madordninger. 
Det er en god måde at få 
en grønnere madpakke i 
sin hverdag,« siger Stefan 
Straten. 

Grunden til, at det er 
vigtigt at have madord-
ning på skoler, er altså, at 
børn får spist sundere og 
får styret deres kost af en 
professionel kok.  Det er 
en god ide både for miljøet 
og for elevernes helbred. I 
stedet for at spise kød på 
ens mad, kunne man spise 
mere plantebasered og 
grønt pålæg såsom æg og 
kikærter.

Kildevældskolen på Østerbro har fundet på ny ide, som 
måske kan hjælpe bø rn med at være mere obs på klimaet. 
Børn skal være miniambassadører for klimaet. 

Kildevældsskolen vil gerne være en grøn skole, 
og det kan den blive, hvis man laver madord-
ning, siger en ekspert. Børn fra skolen er glade 
for ideen.

Christine Beyer er afdelings-
leder på kildevældskolen. 
Her står hun med en pa-
pirspand, den har vi fornye-
ligt fået her på skolen.

Her kan I se vores nye blomster, og dem har vi masser af her på 
Kildevældskolen. Og det er en ting mange her på Kildevæld-
skolen, måske ikke rigtig lægger mærke til. 

Grøntsager og frugt er altid godt at få i 
sin madpakke, men måske kunne man 

skifte pølsemaden ud med for eksempel en 
æggemad.

Nudler er en god måde på at få en anderle-
des slags mad. Kyllingen er en af de bedre 
kødmuligheder. Grøntsager er også godt 

for miljøet. Der er også soyasovs i nudlerne, 
hvilket er dårligt for miljøet, fordi det skal 

fragtes helt fra Asien.

GODE RÅD TIL EN GRØN MADPAKKE

Klementiner er sunde, men det er ikke godt 
for miljøet at flyve dem til Danmark. Agur-

kerne er derimod bedre for miljøet, siden 
de gror i Danmark. Ostehapsen kunne godt 
skiftes ud med for eksempel en figenstang. 
Spinatpizzaen er en god vegetarisk valg-

mulighed, men man skal ikke have det hver 
dag.

Vi passer rigtig godt på vores planter her på kildevældskolen. 

  

Faktaboks: Hvad er Grøn Skole?

Grøn Skole går ud på at lære børn 
om en grønnere hverdag. Klima 
og miljø er vigtigt, så derfor laver 
Kildevældsskolen på Østerbro en 
grøn skole. Her er nogle eksempler 
på, hvad skolen gør:

•  Vi er begyndt at sortere skrald og har 
fået flere skraldespande. 

•  2. og 3. klasserne har lavet plantekas-
ser. 

•  Vi har fået lånehøns. 

•  Indskolingsklasserne er begyndt at 
samle skrald med et redskab, der samler 
skrald. 

•  0. klasserne laver insekthoteller for 
insekterne. 

•  Blandt andet 4. klasserne har fisket pa-
pirklips op af Kildevældssøen, så fiskene i 
søen ikke dør. 

Skrevet af Walat Khodr Mourad, 
Mathias Jørn Hendil-Forssell og 
Arthur Andersen Cseh-Lessel.
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Af Adam Saleh, Clemens 
Alexander Neuenschwander 
Höhn og Bastian Møller 
Svendsen

Kildevældsskolen har 
fået lånehøns, fordi 
de er dejlige at kæle 

med, og de lægger æg til 
mad. På Kildevældsskolen 
passer børnene fra 3. og 4. 
klasse hønsene. Den måde, 

de passer dem på, er, at de 
giver dem mad, skifter deres 
bur og lukker dem ud på 
græsset og ind igen. 

Hønsene kan man finde 
på skolens område. De kom-
mer fra Østerbro Lånehøns 
og er begge to piger. 

»Vi har kun 2 piger, som 
kan lægge æg. Der må ikke 
være haner. Ellers vil der 
komme en kylling,« siger 
Abdi Malik i 4.klasse. Høn-
sene er både gode for klima-
et og for Kildevældsskolen. 

Hønsene er kommet til 
skolen, fordi der er et pro-
jekt, der hedder Grøn skole, 
som skal gøre skolen mere 
klimavenlig. 

»Hønsene pøller rigtigt 
meget, og jeg tror, det er 
godt for klimaet, fordi der 
kommer mere gødning til 
blomster og planter,« siger 
Bellamy Lumen Røn Holm-
berg fra 4. klasse. 

Hønsene spiser for det 
meste tørfoder, hønsepiller, 
agurker og æbler.  

»Hver dag går vi ned og 
lukker dem ud, vi giver dem 
lidt mad, og vi tager deres 
æg, men vi giver dem kun 
nyt vand, hvis de har brug 
for det,« siger Bellamy Lu-
men Røn Holmberg. 

»De spiser også græs, 
orme og salat. De spiser også 
madaffald, og så ved hønse-

ne ikke, hvad de spiser. Så 
de kan komme til at spise 
kylling nogle gange,« siger 
Abdi Malik.

I 4. klasse mener de, at 
hønsene er en god del af 
Grøn Skole. 

»Jeg tror bare, at de vil 
have, at børnene lærer 
noget af det, og så tror jeg, 
at hønsene er et godt dyr, 
og at man lærer, hvordan 
man skal passe på dyr, hvis 
man pludselig flytter ud på 
landet.« 

Kildevældsskolen vil 
gerne blive en mere 
grøn skole. 2. og 3. klas-
serne har magnetfisket 
3.000 papirklips op af 
den lokale sø. 
 
Af Christian Hoffman 
Johansson, Mingus Elliott 
Røn Holmberg og Dilhat 
Khodr Mourad

Der var så mange pa-
pirklips, at de fyldte 
en hel plasticpose. De 

mange klips er blevet fisket 
op af en sø ved siden af Kil-
devældsskolen, hvor 2. og 3. 
klasserne magnet har fisket 
3.000 papirklips op af søen.  

»Det var noget af en øjen-
åbner for mig og børnene. 
Nogle af dem var over 30 år 
gamle,« siger Charlotte Juul, 
der er pædagog fra Kilde-
vælds fritidshjem.  

Kildevældsskolen er be-
gyndt at magnetfiske, fordi 
vi gerne vil være en mere 
grøn skole for eksempel ved 
at fjerne affald fra søen nær 
skolen. Det er ikke svært 
at magnetfiske, man skal 
bare kaste sig ud i det, men 
man skal selvfølgelig passe 
på. Magnetfiskeri giver dig 

rigtig meget viden om det i 
naturen, vi ikke kan se. 

»Ved at magnetfiske hjæl-
per man miljøet, dyr, fisk 
og hjælper med, at grund-
vandet, som vi drikker, 
ikke bliver forurenet,« siger 
Charlotte Juul.

Magnetfiskeri er et pro-
jekt, man kan lave i danske 
søer og i havet, hvis man er 
nysgerrig på, hvad der ligger 
gemt, som vi ikke kan se. Og 
ved at magnetfiske fjerner 
vi også affald fra de køben-
havnske søer og strande, og 
det hjælper miljøet. 

»Du får rigtig meget viden 
om forskelligt affald ved at 
magnetfiske, og så får du 
også meget viden om alt det 
op, der ikke forgår i natu-
ren,« siger Charlotte Juul. 

Det er ikke farligt at 
magnetfiske, så hvis man 
har lyst, kan man bare kaste 
sig ud i det, for det værste, 
der kan ske, er, at du falder i 
vandet. 

Når man sorterer 
skrald, lærer man også 
at passe på den na-
tur omkring os, siger 
natur- og tekniklærer 
Nita Holm fra Kilde-
vældsskolen. 

Af Freja Ottosen, Ida 
Reindahl Petersen og Eflin 
Cifci

Kildevældsskolen har 
lavet et projekt, der 
hedder Grøn Skole. 

Det har vi talt med Nita 
Holm, der er lærer i natur og 
teknik, om.  

– Hvad vil du gøre for, at 
skolen bliver mere grøn?
 

»Kildevældsskolen vil 
gerne have, at eleverne ved 
mere om affaldssortering 

ved at gå ud og samle skrald. 
Det vil nok gøre, at eleverne 
tænker mere over, hvor de 
smider deres skrald hen.«

 
– Hvad tænker du på, når 
du hører Grøn Skole? 

»Jeg tænker på, at bør-
nene skal vide mere om 
naturen og genbrug. En 
lærer har for eksempel lavet 
et insekthotel, som står nede 
ved 0. klasserne. Vi har også 

plantet en masse ting. Nogle 
af børnene i 0. har været ude 
og plante nogle blomster og 
nogle buske. Når der flere 
planter, kommer der også 
flere insekter.« 

  
– Hvad kan Grøn Skole 
gøre os bedre til at gøre? 

»På Kildevældsskolen har 
vi prøvet med affaldssorte-
ring rundt i klasserne. Men 
klasserne kunne godt blive 

bedre til at tømme skral-
despandene. Derfor prøver 
lærerne at få nogle faste 
rutiner med, hvornår man 
skal tømme dem.«

– Hvorfor er Grøn Skole 
vigtigt? 

»Når man bliver voksen, 
så kommer man til at vide 
mere om naturen og resur-
ser. Skolen synes, det er vig-
tigt, at man bliver uddannet 

i det, så hvis man lærer det 
nu, husker man det også, 
når man bliver voksen. Der 
har været nogle forskellige 
møder om Grøn Skole. Nogle 
ideer kan ikke lade sig gøre, 
og nogle kan. Skolen er gået 
videre med nogle af ideerne, 
f.eks. affaldssortering og 
hønsene. Det er det, som 
der er kommet med i første 
omgang, og vi håber, der 
kommer mere om grøn skole 
i fremtiden.« 

Bok bok 
bok. 
Kildevæld 
har fået 
lånehøns 

Lærer: Det er vigtigt, at børn lærer at sortere deres        affald

Skolebørn har fisket 3.000 
papirklips op af sø på Østerbro

Kildevældskolen vil 
gerne skabe en mere 
klimavenlig skole. Det 
sker for eksempel ved 
at have lånehøns. 

På Kildevældskolen har 
lånehønsene fået et bur de 
kan være i.

3. klasserne gør klar til at 
magnetfiske

Insekthotellet her er lavet af 
Martin, der er lærer nede i 0.


